

[Text]

**The Chairman:** Your view is that generally you try to get it in by October but you wouldn't want to be stuck with this.

• 1640

**Mr. Denis:** Indeed. We're very conscious about the timeliness of reporting to Parliament, and in fact our internal schedule calls for the information to be tabled in Parliament by October 31. As Mr. Cappe noted, sometimes there are extraneous factors which affect that.

**The Chairman:** Like in 1989, when we were in the middle of an election.

**Mr. Denis:** Like 1989 in the middle of the election. Last year we had the pension legislation going through, which had retroactive effect on the numbers. It's that kind of thing.

**The Chairman:** The pension legislation had retroactive effects on the numbers?

**Mr. Denis:** Yes. The pension legislation that went through in—

**The Chairman:** The spring.

**Mr. Denis:** I think it was passed at the end of September last year.

**The Chairman:** That's right.

**Mr. Denis:** September of 1992. It had retroactive effect until the beginning of the 1991-92 fiscal year. This means it went back to April 1, 1991, and these numbers had to be reflected in the public accounts.

**The Chairman:** So you were delayed in producing your public accounts because of the fact that the bill affecting those public accounts had just been passed.

**Mr. Denis:** Exactly.

**Mr. Kilgour:** Mr. Thompson, I understand the Auditor General Act, section 11, bars your office from launching inquiries at the direction of a parliamentary committee. Is that not correct?

**Mr. Thompson:** I'm not sure it does precisely that, but probably that's the essence of it, sir.

**Mr. Kilgour:** The Governor in Council only may direct you to do—

**Mr. Thompson:** Yes.

**Mr. Kilgour:** The Congressional Budget Office—what's the name of it?

**Mr. Thompson:** In the U.S.?

**Mr. Kilgour:** Yes.

**Mr. Thompson:** The CBO.

**Mr. Kilgour:** The CBO can be directed by any committee to look into anything that committees see to be important. Do you have any comment on the difference in practice there in terms of what we're talking about today?

**Mr. Thompson:** It's certainly a different system, Mr. Kilgour, from what we have. Not only could the CBO in the U.S. look at specific issues of interest to a committee, but also the General Accounting Office, which is more our counterpart

[Translation]

**Le président:** Vous essayez de les publier d'ici au mois d'octobre mais vous ne voudriez pas qu'on vous y oblige, c'est bien ça?

**M. Denis:** En effet. Le moment où nous adressons notre rapport au Parlement revêt la plus grande importance pour nous, et en fait, notre calendrier interne nous oblige à déposer nos renseignements au Parlement au plus tard le 31 octobre. Comme M. Cappe l'a dit, il y a parfois des facteurs externes qui modifient notre calendrier.

**Le président:** Comme en 1989, lorsque nous étions au beau milieu d'une élection.

**M. Denis:** Comme en 1989, au milieu des élections. L'an dernier, l'adoption de la loi sur les pensions a eu un effet rétroactif sur les chiffres. C'est ce genre de chose.

**Le président:** La loi sur les pensions a eu un effet rétroactif sur les chiffres?

**M. Denis:** Oui. La loi sur les pensions qui a été adoptée en...

**Le président:** Au printemps.

**M. Denis:** Je crois que la loi a été adoptée à la fin de septembre, l'an dernier.

**Le président:** C'est exact.

**M. Denis:** En septembre 1992. La loi avait un effet rétroactif au début de l'année financière 1991-1992. Ce qui nous a obligés à remonter au 1<sup>er</sup> avril 1991, et ces chiffres devaient figurer dans les comptes publics.

**Le président:** Vous avez donc mis du retard à publier les comptes publics parce que la loi modifiant les comptes publics venait tout juste d'être adoptée.

**M. Denis:** Exactement.

**M. Kilgour:** Monsieur Thompson, je crois savoir que l'article 11, de la Loi sur le vérificateur général vous interdit de faire des enquêtes à la demande d'un comité parlementaire. Est-ce exact?

**M. Thompson:** Je ne crois pas que la loi nous interdise expressément de le faire, mais c'est essentiellement cela, monsieur.

**M. Kilgour:** Seul le gouverneur en conseil peut vous ordonner de...

**M. Thompson:** Oui.

**M. Kilgour:** Le Congressional Budget Office—Comment ça s'appelle?

**M. Thompson:** Aux États-Unis?

**M. Kilgour:** Oui.

**M. Thompson:** Le CBO.

**M. Kilgour:** Toute commission parlementaire peut donner au CBO l'ordre de faire enquête sur toute question que la commission juge importante. Avez-vous des observations à faire sur les différences dans nos pratiques pour ce qui concerne la question dont nous parlons aujourd'hui?

**M. Thompson:** Le système américain est certainement différent du nôtre, M. Kilgour. Non seulement le CBO américain fait-il enquête sur les questions qui intéressent une commission parlementaire, mais le General Accounting Office,